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 مذكرة توضيحية للمناقشة العامة حول موضوع
 القانون وسيادة والأمن، السلام، أجل من التعليم لتعزيز كمنابر  البرلمانات

 

لكن، بالرغم من الجهود الهائلة م، والأمن، وسيادة القانون أهدافاً ثابتة للمجتمع الدولي. عتبر السلاي  
  المبذولة، التي تشمل تطوير هيئات وآليات دولية متينة، لا تزال هذه الأهداف بعيدة المنال.

حالة  2018وأظهر مؤشر السلام العالمي للعام وتبين الأدلة، بشكل مقلق، أننا نسير في الاتجاه المعاكس. 
 دة القانون.اوأظهر بحث مشروع العدالة العالمية تراجعاً مماثلاً لسي عالمية متدهورة، للسنة الرابعة على التوالي.

 

يشكل ثمن الإخفاق في عكس هذا الاتجاه خطراً ليس على حياة الإنسان ورفاهه فحسب، بل أيضاً على و 
م، والأمن، وسيادة القانون غايات بحد ذاتها فحسب، إنها أيضاً شروط ليس السلانطاق أوسع للكوكب. 

تحقيق أهداف إلى  ومن دونها، لن تصل الجهود الجماعيةأساسية لمواجهة التحديات الضخمة حول العالم. 
 التنمية المستدامة وحماية البيئة إلى النتائج المتوقعة.

 

توزيع التساوي في م، والأمن، وسيادة القانون، هو عدم وراء صعوبة منال السلا ةومن أحد الأسباب الكامن
ات أولوية وغالباً ما يشكل العمل العسكري والأجهزة الدولية الرسمية مجالات ذ. الموارد من أجل تحقيقها

وكما صرح الأمين  الصدارة في عقول الناس. م، والأمن، وسيادة القانونومع ذلك، يحتل السلا للاستثمار.
 م والأمن "علينا تعليم أطفالنا الحب قبل أن يعلمهم الآخرونسلامن أجل تحقيق الأنه العام للأمم المتحدة، 

 ويشكل التعليم العنصر الأساسي لهذا الأمر.الكراهية". 
 

 وبما أنه منصوص عليه في الاتفاقيات الدولية، تتولى الدولة المسؤولية لتوفير ويعتبر التعليم حقاً إنسانياً.
يخدم مصالح  لأنهإن التعليم منفعة عامة أيضاً، لجميع مواطنيها. ه، الذي يمكن الوصول إليالجيد التعليم 
توجد أدلة قاطعة أن الاستثمار في التعليم يقدم عائداً قوياً من الاستثمار من كوستاريكا إلى فنلندا، فالدولة. 

 لبناء مجتمعات أكثر سلماً، وسعادةً، وازدهاراً.
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على الصلة  ، يسلط الضوء2030طة التنمية المستدامة للعام من أهداف التنمية المستدامة لخ 4 إن الهدف
حقوق ضمان الحكومات إلى تأمين التعليم من أجل  4 من الهدف 7وتدعو الغاية م. بين التعليم والسلا

إنها تعزز فكرة ثقافة السلام واللاعنف، والمواطنة العالمية، والتنوع الثقافي. الإنسان، والمساواة بين الجنسين، و 
، سلميينأكثر  مواطنين نشئة؛ إنه يتمحور أيضاً حول تفحسب ناس أذكى ونقل للمهارات لا يمثلأن التعليم 
إنه يساعد الناس في فهم العالم أكثر، والمشاركة في الحياة العامة، وعيش حياة ذات معنى أكثر  .حول العالم

 وسلمية أكثر.
 

لكن، في أيامنا هذه، كثيراً ما تكون النماذج التعليمية غير ملائمة، وي عتبر السلام، والأمن، وسيادة القانون 
وبالرغم من أن تدريب الناس  الأمل بمستقبلهم.مهددة عندما يكون الناس عاطلين عن العمل وفاقدين 

بالإضافة إلى تهيئتهم للعمل، يبلور التعليم وجهات و ، اً مهم اً أمر  يعتبر كعمال وأصحاب مصلحة اقتصاديين
قد يشكل أستاذ لا ي نسى مصدراً للإلهام، مدى الحياة. إن التعليم الذي فالنظر العالمية وطرق التفكير. 

هارات الشخصية، مثل عمل الفريق، والتواصل، والمعرفة الرقمية، يتخطى الاستذكار، ليصل إلى ضم الم
هذه المهارات، يصبح الناس مؤهلين على نحو أفضل لمواجهة  عفم والتفكير النقدي، والإبداع أيضاً مهم.

 إلى الأفضل. مجتمعاتهمالتحديات، والمشاركة في الحوار البناء، وتحويل 
 

عنصراً رئيسياً في التصدي للأحاديث المدمرة، ومكافحة رهاب للحوار،  يمثل التعليم، كأداة تمكينية ،كذلكو 
إنه أداة فعالة لبناء مجتمعات أكثر شاملة وتعزيز القيم لتطرف الذي قد يؤدي إلى العنف. الأجانب، ومنع ا

إلى ديمقراطيين.  تحتاج الديمقراطيةو  المشتركة عالمياً حول السلام، والحرية، والمساواة، والكرامة الإنسانية.
ويساعد تثقيف الشباب حول القيم الديمقراطية، وحقوق الناس، والمسؤولية المدنية على تأمين أسس السلام، 

  والأمن، وسيادة القانون للأجيال القادمة.
 

وبالرغم من ذلك، يوجد إنه مهم بشكل خاص للأطفال والشباب. وكحق إنساني، ينبغي أن يتوفر التعليم. 
بالمائة، فحسب، من اللاجئين الشباب  23غير ملتحقين بالمدرسة. وتلتحق نسبة  شخصن مليو  262

ومع تقدمهم في السن، إن الإخفاق في دمجهم في النظم التعليمية ليس وصفة لليأس بالمدارس الثانوية. 
الصغار، تشكل الرعاية والدعم وحتى للأطفال  والإحباط فحسب، بل أيضاً مضيعاً للإمكانات القيّمة.

ما قبل المدرسة، تأثيراً كبيراً على نموهم الذهني، والعاطفي، والاجتماعي،  واتا في سنميحصلون عليه لذينال
 هم ذلك طوال حياتهم.قوسيراف

 

تكمل  ووفقاً لليونيسكو، لم ويعني التعليم الذي لا يستبعد أحداً إمكانية حصول النساء والفتيات عليه.
إن التمييز  التعليم الابتدائي.مرحلة ، في البلدان النامية، 24والـ 15حوالى ربع النساء الشابات، بين سن الـ

ويؤدي الوصول غير العادل للفتيات إلى التعليم، بسبب بين الجنسين في التعليم عامل مزعزع للمجتمع. 
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مع، الأمر الذي يؤجج التعصب والعنف، ويعيق الحمل، والفقر، والزواج المبكر، إلى عدم مساواة في المجت
نساء والفتيات إلى لذلك، يعتبر تأمين الوصول العادل للالتطور، ويعرض النساء والفتيات إلى الإساءة. 

  جميع قطاعات التعليم ركيزة لمجتمعات سلمية، وآمنة، وصامدة، ومزدهرة.
 

بما أن الصفائح التكتونية للتكنولوجيا والعولمة تغير العالم، و ينبغي أن يكون التعليم فرصة متوفرة مدى الحياة. و 
. ويكمن مضى وقت أي من أكثر أصبح تدريب الناس، من جميع الأعمار في سوق عمل سريع التطور، مهماً 

 الحل في التعليم للابتعاد عن مستقبل تسود فيه البطالة، والتوجه نحو مستقبل يسود فيه التوظيف.
 

وبما أن البرلمانيين مشرعون وممثلون عن لذلك، تدعو الحاجة إلى وجود مؤسسات سياسية مرنة ومتجاوبة. و 
وعبر منح  ويمكن التشريع لتعليم مجاني وإلزامي أن يحدث فرقاً هائلًا. لتأديته. أساسيالشعب، لديهم دور 

عادلة للطلاب، يمكن النح المو  قروضالتوفير الأولوية للاستثمار في التعليم في موازنات الدولة، بما فيها عبر 
ومن خلال الرقابة، يمكن مساءلة الحكومات من أجل ضمان أن  تحقيق فوائد لمجتمع أكثر ذكاءً وسلاماً.

المناهج الدراسية تعزز السلام والتسامح، وأن سياسات التعليم تتحسن باستمرار من أجل تلبية حاجات 
 . يمكن للبرلمانات أن تحدث فرقاً شاسعاً و  المستقبل.

 

أساسي من أجل تعزيز احترام القيم  الجيدلقد أكد الاتحاد البرلماني الدولي وبرلماناته الأعضاء أن التعليم و 
المتساوية للرجال والنساء في ، وللمشاركة 2(1997ة مستدامة )، ودولة ديمقراطي 1(1993الديمقراطية )

، التزم أعضاء 2017ومؤخراً، في تشرين الأول/أكتوبر . 3(2001الحياة السياسية، ولتطور الشعوب )
تعليم والسلام، ضمن جملة من الأمور، عبر الثقافية  تعدديةالمن أجل الاتحاد البرلماني الدولي بالعمل 

  4المهارات الشخصية وحقوق الإنسان.
 

للاتحاد البرلماني الدولي الفرصة للبرلمانيين من أجل تبادل  140ستمنح المناقشة العامة في الجمعية العامة الـو 
ستكون و خبراتهم والممارسات الجيدة حول كيفية تعزيز التعليم من أجل السلام، والأمن، وسيادة القانون. 

 بالتنمية المتحدة المعني المستوى للأمم الرفيع السياسي لمنتدىلة بمثابة مساهمة برلمانينتيجة المناقشة أيضاً 

                                                        
، نيو دلهي، 89الـ البرلماني الدولي المؤتمرالتعليمية والثقافية المصممة لتعزيز زيادة الاحترام للقيم الديمقراطية،  تتنفيذ السياسياالقرار حول  1

 .  htm-e/89-http://archive.ipu.org/conf.2، 1993نيسان/أبريل  17
، 1997أيلول/سبتمبر  16، القاهرة، مصر، 98الـ الدولي البرلماني المؤتمر ،الإعلان العالمي للديمقراطية 2

dem.htm-e/161-ipu.org/cnl.http://archive  . 
المؤتمر أساسيين في تعزيز مشاركة الرجال والنساء في الحياة السياسية وكشروط مسبقة لتطور الشعوب، التعليم والثقافة كعاملين القرار حول  3
 .htm-e/105-http://archive.ipu.org/conf.2 ، 2001نيسان/أبريل  6، هافانا، 105لبرلماني الدولي الـا

للاتحاد  137الـ ، الجمعية العامةبين الأديان والمجموعات العرقيةتعزيز التعددية الثقافية والسلام عبر الحوار إعلان سانت بطرسبرغ حول  4
   .pdfdeclaration.-e/137/SPB-rchive.ipu.org/confhttp://a ، 2017أكتوبر /الأول تشرين 18، سانت بطرسبرغ، البرلماني الدولي
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أهداف التنمية  من 4، والذي سيبحث في تنفيذ الهدف 2019، الذي سيعقد في تموز/يوليو المستدامة
 )السلام، والعدل، والمؤسسات القوية(. من أهداف التنمية المستدامة 16الهدف ( و الجيدالمستدامة )التعليم 

 

 قد يود المشاركون النظر في الأسئلة التالية:في الإعداد للمناقشة، و 
 

 والمهاراتتعزيز الأ طر التعليمية الشاملة والمبتكرة التي تطور المعرفة ف يمكن لأعضاء البرلمانات كي 
 مع تعزيز التفاهم، والتسامح، واحترام الكرامة الإنسانية؟، التطلعية

 ت في النماذج التعليمية في بلدكم التي ساهمت في تحقيق ما هي الممارسات الجيدة والابتكارا
 مبادرات ناجحة أخرى؟كيف يمكن تبادلها من أجل إلهام السلام، والأمن، وسيادة القانون؟  

  وما الابتدائي، والثانويالجيد لتأمين الحصول على التعليم  حققت نجاحاً أي قوانين وسياسات ،
 ل والنساء المستضعفين؟ساء الشابات، والرجابعد الثانوي، وإتمامه، خاصة للفتيات، والن

  ما هي التدابير التي اتخذها برلمانكم لتعزيز نهج للتعليم مدى الحياة داخل المدرسة وخارجها من
 للناس من جميع الأعمار؟ التعلم باستمرارفرص أجل تأمين 

  ،ورهاب كيف يمكن لأعضاء البرلمانات تعزيز نموذج تعليمي لتمكين السلام عبر مكافحة التعصب
، واتباع الأمر عينه الكراهية على خطاب التحريضو الأجانب، والتطرف الذي يؤدي إلى العنف، 

 أيضاً عبر الإعلام؟
  ،ونقابات ما هو دور أصحاب المصلحة الآخرين، مثل المنظمات غير الحكومية، والقطاع الخاص

 النهوض بالتعليم من أجلالعمال، والمجتمعات المحلية، والمجموعات الدينية، والأحزاب السياسية في 
 السلام، والأمن، وسيادة القانون؟ تحقيق
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Concept note for the General Debate on 
 

Parliaments as platforms to enhance education for 
peace, security and the rule of law 

 
 
Peace, security, and the rule of law are enduring objectives of the international 
community. Yet despite tremendous efforts, including the development of robust 
international institutions and mechanisms, these goals remain elusive. 
Disconcertingly, evidence shows that we are moving in the opposite direction. The 
2018 Global Peace Index showed a deteriorated global situation for the fourth 
consecutive year. The World Justice Project’s research showed similar backsliding 
for the rule of law.  
 
The cost of failing to reverse this trend is perilous not just for human life and well-
being, but also more broadly for the planet. Peace, security and the rule of law are 
not just ends in themselves, but also preconditions for addressing the immense 
challenges faced across the globe. Without them, collective efforts to achieve the 
Sustainable Development Goals (SDGs) and protect the environment will not have 
the expected results.  
 
One reason why peace, security and the rule of law have been elusive is because 
the resources for their achievement are not always evenly allocated. Military action 
and formal international bodies are often priority areas of investment. However, at 
the forefront of people’s minds are peace, security and the rule of law. As the 
United Nations Secretary-General stated, to achieve peace and security "We must 
teach our children love before others teach them hate". The key to this is 
education. 
 
Education is a human right. Enshrined in international conventions, the State has a 
responsibility to provide accessible, quality education to all its citizens. Education is 
also a public good that serves State interests. From Costa Rica to Finland, there is 
overwhelming evidence that investing in education offers a strong return on 
investment for more peaceful, happier, and prosperous societies.  
 
SDG 4 of the 2030 Agenda for Sustainable Development highlights the link 
between education and peace. Target 7 of SDG 4 calls on governments to ensure 
education for human rights, gender equality, a culture of peace and non-violence, 
global citizenship, and cultural diversity. It reinforces the idea that education is 
more than about having smarter people and transferring skills; it is also about 
shaping more peaceful global citizens. It helps people better understand the world, 
participate in public life, and lead more meaningful and peaceful lives.  
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Yet education models today are too often inadequate and peace, security and the rule of law are 
threatened when people are unemployed and destitute of hope for their future. Although training 
people as workers and economic stakeholders is important, in addition to preparing people for jobs, 
education also shapes worldviews and mind-sets. A memorable teacher can inspire for a lifetime. 
Education that goes beyond memorizing information, to including soft skills, such as teamwork, 
communication, digital literacy, critical thinking, and creativity, is also essential. With these skills, 
people are better equipped to respond to challenges, engage in constructive dialogue, and transform 
their societies for the better. 
 

Education as an enabler of dialogue is also key to countering destructive narratives, combatting 
xenophobia and preventing extremism that can lead to violence.  It is a powerful tool to bring about 
more inclusive societies and promote universally shared values of peace, freedom, equality and 
human dignity. Democracy needs democrats. Educating young people on democratic values, human 
rights and civic responsibility helps secure the foundation for peace, security, and the rule of law for 
future generations. 
 

As a human right, education must be accessible. This is particularly important for children and youth. 
However, 262 million of them are out of school. Only 23 per cent of young refugees attend secondary 
school. As these young people grow older, failure to include them in education systems is not only a 
recipe for desperation and despair, but it is also a waste of their valuable potential. Even for the very 
youngest children, the care and support they receive in their pre-school years have a major impact on 
their cognitive, emotional and social development, and this will stay with them for a lifetime. 
 

Education that leaves no one behind also means accessibility for women and girls. According to 
UNESCO, almost a quarter of young women aged 15 to 24 in developing countries have never 
completed primary school. Gender discrimination in education is a destabilizing factor for society. 
Girls’ unequal access to education due to pregnancy, poverty, and early marriage, leads to inequalities 
in society that fuel intolerance and violence, hamper development, and make women and girls 
vulnerable to abuse. Ensuring equal access of girls and women to all sectors of education is therefore 
a pillar for peaceful, safe, resilient and prosperous societies. 
 

Education must also be a life-long opportunity. As the tectonic plates of technology and globalization 
change the world, continuous training for people of all ages in a quickly evolving job market is more 
important than ever before. Education holds the key to moving away from a future of unemployment, 
to one of redeployment.  
 

Agile and responsive political institutions are therefore needed. As lawmakers and representatives of 
the people, parliamentarians have a powerful role to play. Legislation, such as for free and compulsory 
education, can make a powerful difference.  By prioritizing investment in education in state budgets, 
including through fair student loans and grants, the dividends of a smarter and more peaceful society 
can be achieved. Through oversight, governments can be held to account to ensure that curricula 
promote peace and tolerance, and that education policies are continuously improved to meet the 
needs of tomorrow. Parliaments can make a powerful difference. 
 

The IPU and its Member Parliaments have already stressed that quality education is essential to foster 
greater respect for democratic values (1993),

1
 for a sustained state of democracy (1997),

2
 for the 

equal participation of men and women in political life, and for the development of peoples (2001).
3
 

More recently, in October 2017, IPU Members committed to working towards cultural pluralism and 
peace by, among others, the teaching of soft skills and human rights education.

4
  

 
 
 
 

                                                           
1
  Resolution on The implementation of educational and cultural policies designed to foster greater respect for democratic 

values, 89
th
 Inter-Parliamentary Conference, New Delhi, 17 April 1993, http://archive.ipu.org/conf-e/89-2.htm.  

2
  Universal Declaration on Democracy, 98

th
 Inter-Parliamentary Conference, Cairo, 16 September 1997, 

http://archive.ipu.org/cnl-e/161-dem.htm.   
3
  Resolution on Education and culture as essential factors in promoting the participation of men and women in political life 

and as prerequisites for the development of peoples, 105
th
 Inter-Parliamentary Conference, Havana, 6 April 2001, 

http://archive.ipu.org/conf-e/105-2.htm. 
4
  St. Petersburg Declaration on Promoting cultural pluralism and peace through interfaith and inter-ethnic dialogue, 137

th
 IPU 

Assembly, St. Petersburg, 18 October 2017, http://archive.ipu.org/conf-e/137/SPB-declaration.pdf.  

http://archive.ipu.org/conf-e/89-2.htm
http://archive.ipu.org/cnl-e/161-dem.htm
http://archive.ipu.org/conf-e/105-2.htm
http://archive.ipu.org/conf-e/137/SPB-declaration.pdf
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The General Debate at the 140
th
 IPU Assembly will provide an opportunity for parliamentarians to 

share experiences and good practices on how to enhance education for peace, security and the rule 
of law. The outcome of the debate will also serve as a parliamentary contribution to the United Nations 
High-level Political Forum on Sustainable Development (HLPF), in July 2019, which will review 
implementation of SDG 4 (quality education) and SDG 16 (peace, justice and strong institutions).  
 
In preparing for the debate, participants may wish to consider the following questions: 
 

 How can MPs promote comprehensive and innovative educational frameworks that develop 
forward-looking knowledge and skills, while promoting understanding, tolerance and respect for 
human dignity? 

 What good practices and innovations in your country’s education models have contributed to 
peace, security and the rule of law? How can these be shared to inspire other successful 
initiatives?  

 Which laws and policies have been successful to achieve access to, and completion of, high-
quality primary, secondary, and post-secondary education, especially for girls, young women, 
and men and women in vulnerable situations?  

 What actions has your parliament taken to promote a life-long education approach in and out of 
school in order to provide continuous learning opportunities for people of all ages?  

 How can MPs promote a model of education that enables peace by countering intolerance, 
xenophobia, extremism leading to violence and hate speech, and do so also through the 
media? 

 What is the role of other stakeholders, such as non-governmental organizations, the private 
sector, trade unions, local communities, religious groups, and political parties in advancing 
education for peace, security and the rule of law?  


